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Модальні дієслова(Modal 
Verbs)

Modal Verbs – це модальні дієслова в 
англійській мові. Від інших дієслів вони 
відрізняються тим, що не використовуються 
самостійно і не позначать конкретної дії або 
стану, вони лише відображають модальність, 
тобто, ставлення мовця до якої-небудь дії.Разом 
модальне дієслово та інфінітив утворюють 
конструкцію Compound Modal Predicate, що 
можна перекласти як складений дієслівний 
присудок.

Модальні дієслова в англійській мові 
можуть виражати можливість, 
необхідність, бажаність, ймовірність та 
інші стани. Всього в англійській мові 
існує 14 модальних дієслів та їх 
конструкцій.



Нижче представлений список з усіх модальних 
дієслів, що є в англійській мові. 
Can                           Could                            May
Might                        Must                             Have to / Have got to
Be to                          Need                            Ought to
Should                       Would                           Will
Dare                            Used to

Найуживанішими є три модальних дієслова: 
сan, may та must. Іноді вони можуть заміняти 
інші модальні дієслова, оскільки мають 
найширше значення з усіх модальних дієслів.
Утворення речення з модальним дієсловом
Як правило, у стверджувальному реченні 
модальне дієслово йде перед означуваним ним 
дієсловом, яке вживається у 1 формі без частки 
to (тільки якщо ця частка to не є конструкцією 
модального дієслова):
Іменник + Modal Verb + дієслово у 1 формі



Приклади розповідних (стверджувальних) 
речень:
I can swim. – Я можу плавати.
I used to go to gym. – Я ходив до тренажерної зали.
Зазвичай, для утворення заперечного речення 
після модального дієслова йде заперечна 
частка not. Вона може зливатися з модальним 
дієсловом і утворювати скорочену форму:
Can not (Cannot)- Can’t
May not- Mayn’t
Must not- Mustn’t
Will not -Won’t
Should not- Shouldn’t
Would not- Wouldn’t

Приклади заперечних речень:
I won’t go to the theatre. – Я не піду до театру.
I can’t do it anymore – Я не можу цього більше 
робити.

Проте не у всіх модальних дієслів 
заперечна форма утворюється таким 
способом, тому краще розглядайте 
кожне модальне дієслово окремо.
Питальні речення з майже усіма 
модальними дієсловами утворюються 
за допомогою простого перенесення 
модального дієслова на перше місце в 
реченні:
Modal Verb + іменник + дієслово
Should I help you? – Вам допомогти?
Could you move your tablet, please? – Чи не 
могли б ви пересунути свій планшет, будь 
ласка?



Modal verbs Can і Could

Модальне дієслово can має багато відтінків 
значення, і його можна перекласти 
українською як «можу», «можна», «не може 
бути», «невже…?».
Він використовується для вираження вміння, 
фізичної можливості виконати щось, дозволу 
або заборони, прохання, впевненості або 
сумніву в чомусь, неможливості чогось.
Модальне дієслово can в формі минулого 
часу або при узгодженні часів вживається у 
формі could. 
Can не може утворювати форми 
майбутнього часу, тому в таких випадках 
замість модального дієслова 
використовується конструкція to be able to в 
формі майбутнього часу.

Форми модального дієслова Can

Теперішній час

I can (can’t, cannot) We can (can’t, cannot)

You can (can’t, cannot) You can (can’t, cannot)

He/She/It can (can’t, 

cannot)

They can (they can’t, 

cannot)

She can write. – Вона може писати.
They can work all day and don’t get tired. –
Вони можуть працювати увесь день і не 
втомлюватися.



Минулий час

I could (could not, couldn’t)

We could (could not, 

couldn’t)

You could (could not, 

couldn’t)

You could (could not, 

couldn’t)

He/She/It could (could not, 

couldn’t)

They could (could not, 

couldn’t)

She could sing when she was a child. – Вона могла 
співати, коли була дитиною.

Стверджувальне речення
В стверджувальних реченнях модальне 
дієслово can використовується тільки у 
поєднанні з простим інфінітивом (першою 
формою) смислового дієслова без частки to.
I can swim. – Я вмію плавати.
It can be true. – Це може бути правдою.
You can use my pen. – Ти можеш покористуватися 
моєю ручкою.

Форма минулого часу модального 
дієслова can (could) в ствердженні може 
використовуватися з простим інфінітивом 
смислових дієслів, а також з доконаним 
інфінітивом в значенні докору через певну 
невиконану дію.
We could run fast when we were young. – Ми 
могли швидко бігати, коли були молодими.
She said Jack could take her car. – Вона сказала, 
що Джек може взяти її машину. (узгодження 
часів)
You could be quiet at least. I’m trying to work. –
Ти міг хоча б поводити себе тихіше. Я 
намагаюсь працювати.
Matt could have waited for us. – Метт міг би 
нас й почекати. (але він не почекав)



Заперечне речення
Заперечні речення з can або could
утворюються шляхом додавання заперечної 
частки not після самих модальних дієслів.
I can not find the key to my car. – Я не можу 
знайти ключ до своєї машини.
You can not take my phone. – Тобі неможна 
брати мій телефон.
My mom said my friends could not stay at my 
place. – Моя мама сказала, що мої друзі не 
можуть залишитися у мене. (узгодження часів)

Форма минулого часу модального 
дієслова can (could) в ствердженні може 
використовуватися з простим 
інфінітивом смислових дієслів, а також з 
доконаним інфінітивом в значенні 
докору через певну невиконану дію.
We could run fast when we were young. – Ми 
могли швидко бігати, коли були молодими.
She said Jack could take her car. – Вона 
сказала, що Джек може взяти її машину. 
(узгодження часів)
You could be quiet at least. I’m trying to work. –
Ти міг хоча б поводити себе тихіше. Я 
намагаюсь працювати.
Matt could have waited for us. – Метт міг би 
нас й почекати. (але він не почекав)



Заперечне речення
Заперечні речення з can або could
утворюються шляхом додавання заперечної 
частки not після самих модальних дієслів.
I can not find the key to my car. – Я не можу знайти 
ключ до своєї машини.
You can not take my phone. – Тобі неможна брати 
мій телефон.
My mom said my friends could not stay at my place. –
Моя мама сказала, що мої друзі не можуть 
залишитися у мене. (узгодження часів)

Jack could not have said it. – Не може бути, щоб 
Джек сказав таке.
can not = cannot = can’t
could not = couldn’t
My brother can’t dance. – Мій брат не вміє 
танцювати.

Питальне речення
Утворення питальних речень з can
або could не потребує допоміжних 
дієслів, достатньо винести модальні 
дієслова на початок речення перед 
підметом (або після питального 
слова). Модальні can та could можуть 
також утворювати заперечні питання 
(not ставиться після can або could). 
Can you swim? – Ти вмієш плавати?
Can I speak to your boss? – Можна я 
побалакаю з твоїм босом?



Could Ann speak perfect English before going to 
England? – Енн могла розмовляти ідеальною 
англійською перед тим, як поїхати до Англії?
Can’t you be quiet? I’m studying! – Ти не можеш 
помовчати? Я вчуся!
Why couldn’t you do that for me? – Чому ти не міг 
зробити це для мене?
Також could є більш ввічливою формою питання, 
ніж can, і вони можуть вільно заміняти один одного 
в питаннях теперішнього часу.
Can you switch off the air conditioning? – Ти можеш 
вимкнути кондиціонер?
Could you switch off the air conditioning? – Чи не міг 
би ти вимкнути кондиціонер?

Особливості вживання
Фізична можливість
Модальне дієсловол can, як правило, 
виражає розумову або фізичну 
здатність або нездатність щось 
виконати або зробити, вміння та 
навички людини. 
He can’t speak Portuguese. – Він не може 
розмовляти португальською.
Can you swim? – Ти вмієш плавати?

I could dance all night long when I was 
young. – Я міг танцювати всю ніч, коли 
був молодим.
Jack couldn’t drive a car before last 
summer. – Джек не вмів водити машину 
до минулого літа.
Could Alex dance the waltz at the high 
school? – Алекс міг танцювати вальс в 
старшій школі?



Факти, правила, обставини
Модальне дієслово can з формою простого 
інфінітиву (першою формою) використовується 
для вираження загальновідомих фактів, 
правил, а також дій, що можуть бути виконані 
при певних обставинах. Часто в таких 
реченнях can використовується з підметом, 
вираженим займенником You, що не називає 
певну особу, а вживається як узагальнення.
It can be pretty difficult to find a job these days. – В ці 
дні знайти роботу може бути дуже складно.
Small dogs can be very aggressive. – Маленькі собаки 
можуть бути дуже агресивними.

Children can’t buy alcohol and cigarettes. – Діти не 
можуть купляти алкоголь та цигарки.
You can drive only when you have your driving 
license. – Можна водити машину, тільки коли у 
тебе є водійські права. 
You can’t get a driving license until you are 18. – Не 
можна отримати водійські права, допоки тобі 
не виповниться 18.

Дозволи, прохання, заборони
Модальне дієслово can з формою 
простого інфінітиву смислового 
дієслова використовується для 
вираження дозволів, прохань або ж 
заборони робити щось. В питаннях 
дієслово could виражає більш ввічливе 
прохання і він може вживатися в 
теперішньому часі.  
Can I speak to your boss? – Можна я 
побалакаю з твоїм босом?
Yes, you can. – Так, можна.
No, you can’t. – Ні, неможна.
Could I use your notes? – Чи можна мені 
скористатися твоїми записами?
Of course you can. – Звичайно, що можна.
No, you can’t. – Ні, неможна.



В теперішьному часі модальне дієслово 
could ніколи не використовується в відповідях 
на прохання (в дозволах або заборонах), а 
тільки при узгодженні часів у реченні.
She said you could not. – Вона сказала, що тобі 
неможна.

Вираження незадоволення, докору
Модальне дієслово could використовується 
для передачі незадоволення мовця тим, що 
певна дія повинна або повинна була 
відбутися, але з певної обставини вона не 
відбулася або не відбувається зараз. Такі 
речення мають відтінок роздратування, 
докору. 
В таких реченнях використовується 
модальний could з формою простого 
інфінітиву смислового дієслова для 
теперішнього та майбутнього часів, або ж з 
формою доконаного інфінітиву для позначення 
дій в минулому часі.

Теперішній та майбутній час з Simple 
Infinitive
You could speak more distinctly without your 
chewing-gum. – Ти міг би говорити чіткіше без 
своєї жувальної гумки.
We could go to the party today. – Ми могли б 
сходити на вечірку сьогодні. (але ми, напевно, 
не підемо)
Минулий час з Perfect Infinitive
You could have called me beforehand – Ти б міг 
мені (тоді) подзвонити заздалегідь.
She could have explained us how to do this work. 
– Вона б могла пояснити, як виконувати цю 
роботу. (але вона не пояснила)



Сумнів, невпевненість
Модальне дієслово can або його форма минулого часу could 
можуть бути використані в питальних реченнях для 
вираження сумніву або невпевненості мовця у чомусь. При 
цьому could передає більший ступінь невпевненості, ніж can. 
Такі речення українською перекладаються як «невже..?», 
«невже це правда, що..?».
В такому значенні для позначення дії в теперішньому часі 
після can та could вживається смислове дієслово в формі 
простого інфінітиву та тривалого інфінітиву. Коли в реченні 
позначається минулий час, то після could вживається форма 
доконаного інфінітиву та доконано-тривалого інфінітиву 
смислового дієслова.

Теперішній час
Can she be right? – Невже вона права?
Can she be telling the truth? – Невже вона говорить правду (в 
цей час)?
Минулий час
Could she have been right? – Невже вона була права?
Could she have been living with Jack for 5 years? – Невже це 
правда, що вона прожила з Джеком 5 років?



Вираження неможливості чогось
Заперечні форми в теперішньому та минулому часі can not та 
could not використовуються для вираження того, що мовець не 
може або відмовляється повірити в щось, для нього ця дія 
нереальна та не може (або не могла) статися. Такі речення 
українською перекладаються як «не може бути, що…». При 
цьому could робить таке речення менш категоричним.
В таких реченнях для передачі дії в теперішньому часі з 
модальними can not та could not вживається смислове дієслово 
в формі простого інфінітиву або ж тривалого інфінітиву. Для 
вираження дії в минулому часі після can not та could not 
вживається форма доконаного інфінітиву або доконано-
тривалого інфінітиву смислового дієслова.

Теперішній час
Ann can not be right. – Не може бути, щоб Енн була права.
Ann couldn’t be telling the truth. – Енн навряд чи говорить 
правду (в цей момент).
Минулий час
Ann can’t have lied that day. – Не може такого бути, щоб Енн 
мені тоді збрехала.



Сталі вирази
В певних сталих виразах модальне дієслово 
can вживається, якщо в реченні мається на 
увазі теперішній час. Could вживається, якщо в 
реченні йдеться про дію в минулому часі.
Вираз can’t help та дієслово з закінченням -ing 
перекладається українською як «не можу не...», 
«не можу стримати...».
She can’t help eating chocolate. – Вона не може 
втриматися від того, щоб не з'їсти шоколад. 
Ann couldn’t help crying. – Вона не могла стримати 
сліз.
Jack couldn’t help smiling when he saw her. – Він не 
міг стримати посмішки (не міг не усміхатись), коли 
бачив її.

Вираз can’t but з формою простого 
інфінітиву дієслова без частки to 
перекладається українською як 
«нічого іншого не лишається, як...».
I can’t but refuse your offer. – Мені нічого 
не лишається, як відхилити вашу 
пропозицію.
She couldn’t but ask him about it. – Їй 
нічого не залишалось робити, окрім як 
спитати його про це. 



Can’t possibly с простим інфінітивом дієслова 
перекладається як «просто не можу...».
I can’t possibly do it. – Я просто не можу зробити 
це.
She couldn’t possibly marry him. – Вона просто не 
могла одружитися з ним.

To be able to
Конструкція to be able to (бути спроможним, мати 
можливість) може заміняти собою модальне дієслово 
can в значенні можливості або ж здатності виконати 
щось. Різниця між ними (конструкцією та модальним 
дієсловом) в тому, що to be able to виражає 
можливість виконати дію в якомусь конкретному 
випадку, а не фізичну або розумову здібність людини 
до чогось, її навички. Однак, в майбутньому часі 
модальний can завжди замінюється на конструкцію 
to be able to, адже can не має форми майбутнього 
часу. To be able to, як і будь-яке інше дієслово, може 
вживатися як в теперішньому та минулому часі, так і в 
майбутньому.

I can play football. – Я можу (вмію) 
грати в футбол. (фізична здібність)
I’m able to play football today. – Я 
можу пограти в футбол сьогодні. 
(можливість за певними 
обставинами)
I was able to play football last 
Saturday. – Я міг пограти в футбол 
минулої суботи.
I will be able to play football next week. 
– Я зможу пограти в футбол 
наступного тижня.



Modal verb May

Модальне дієслово May використовується у 
значенні ймовірності або дозволу, а в 
українській мові may перекладається як 
«могти» і в цьому плані воно схоже на can, хоча 
в нього є свої відмінності. Так, дієслово may має 
більший ступінь ймовірності ніж can і є більш 
формальним.
Минула форма дієслова – might.
Форми модального дієслова May
Теперішній час
I may (may not, mayn’t)
We may (may not, mayn’t)
You may (may not, mayn’t)
You may (mayn’t, may not)
He/She/It may (may not, mayn’t)
They may (may not, mayn’t)

He may be upset. – Він може бути 
розчарованим.
She may wait for him. – Вона може 
чекати на нього.

Минулий час
I might (might not, mightn’t)
We might (might not, mightn’t)
You might (you might not, mightn’t)
He/She/It might (might not, mightn’t)
They might (might not, mightn’t)



He might do something stupid. – Він міг зробити щось 
дурне.
They might get back yesterday. – Вони могли 
повернутися вчора.
Модальне дієслово may використовується у 
наступних випадках:
Вираження ймовірності або можливості:
Lisa may be tired. – Ліза може бути втомленою.
I may spend my holidays in Spain. – Я можу провести 
канікули в Іспанії.

Вираження дозволу на щось:
You may leave the table. – Ви можете йти з-за 
столу.
You may go. – Ви можете йти.
В минулому часі замість might в таких 
випадках використовується be allowed to 
(мати дозвіл на). Дієслово to be цієї 
конструкції також змінює свою форму:
I was allowed to drive her car. – Мені було дозволено 
керувати її машиною.

Модальне дієслово may також 
використовується для того аби про 
щось попрохати або отримати дозвіл 
на щось:
May I take your pen? – Можу я взяти 
твою ручку?
May I go? – Я можу йти?



Modal verb Might

Модальне дієслово Might в англійській мові служить 
для вираження можливості та припущення. Також він 
часто може використовуватися в умовних реченнях. 
Крім цього, might може використовуватися для того, 
щоб зробити пропозицію або висловити прохання, 
хоча в такому значенні він рідко використовується в 
американській англійській.
Форми модального дієслова Might
Might не змінюється за часами та за формами:
I might (might not, mightn’t)                                                                     
We might (might not, mightn’t)
You might (you might not, mightn’t)
You might (might not, mightn’t)
He/She/It might (might not, mightn’t)
They might (might not, mightn’t)

Випадки використання 
модального дієслова Might
Модальне дієслово Might 
використовується у наступних 
випадках:
У значенні можливості, 
припущення. Вірогідність 
здійснення якого дуже мала:
He might do that at home. – Він може 
це зробити вдома.
У минулому часі до might
додається допоміжне дієслово 
have.



У значенні умовної форми may в умовних 
реченнях:
If I opened the window I might get ill. – Якби я 
відчинив вікно, я міг би захворіти.
У особливо ввічливих проханнях (в 
британському варіанті англійської мови):
Might I use your pen? – Чи можу я 
використовувати твою ручку?

Особливості вживання May і Might
Дозвіл або заборона
Модальні дієслова may та might
вживаються для вираження дозволу на 
виконання певної дії або ж заборони 
(may not). 
В таких реченнях may та might 
використовуються тільки з дієсловами в 
формі простого інфінітиву (першої 
форми дієслова). Might в дозволах 
використовується як форма минулого 
часу дієслова may при узгодженні часу.

You may come at any time. – Можеш 
приходити в будь-який час.
She may not stay here even if she wants to. –
Вона не може залишитись тут, навіть 
якщо й хоче.
I knew i might take your book. – Я знав, що 
мені можна взяти твою книгу.
She said Peter might visit her if he wished. –
Вона сказала, що Пітер може навідати її, 
якщо він того хоче.



Можливість
Модальне дієслово may вживається з формою 
простого інфінітиву смислових дієслів для 
вираження можливості чогось. В подібних 
реченнях дієслово might та заперечна форма 
may not не використовуються.
You may see this tree in the park every day. – Ви 
кожного дня можете побачити це дерево в парку.
This book may help you to cook something by yourself. –
Ця книга може допомогти тобі приготувати щось 
самостійно.

Докір
Модальне дієслово might використовується з формою 
простого інфінітиву (дієсловом в першій, словниковій формі) у 
випадку, якщо мовець виражає прохання з відтінком докору 
або роздратування.
You might help me, the bag is heavy. – Ти міг би й допомогти мені, 
сумка важка.
You might give me your cell phone, I need to contact my doctor. – Ти міг би 
дати мені свій телефон, мені потрібно зателефонувати своєму 
лікареві.



Модальне дієслово might з формою 
доконаним інфінітивом (have + третя форма 
дієслова) вживається для вираження докору в 
тому, що певна бажана або необхідна дія не 
була виконана у минулому.
You might have helped me. – Ти міг би й допомогти 
мені (тоді).
Tom might have done the task in time. – Том міг би 
виконати завдання вчасно. (але він цього не 
зробив)

Побажання та вітання
Модальне дієслово may 
використовується в побажаннях та 
вітаннях, при цьому may 
виноситься на початок речення. 
Для вираження такого значення не 
використовується модальне 
дієслово might.
May all your wishes come true! – Нехай 
здійсняться всі твої бажання!
May you both live a long life together in 
prosperity and happiness! – Хай ви 
проживете разом довге життя, 
сповнене достатком та щастям!
May the Force be with you. – Хай буде з 
тобою Сила.



Припущення, невпевненість
Модальні дієслова may та might
можуть виражати сумнів, 
здогадки, припущення щодо 
чогось, невпевненість у певній 
інформації або явищі. В цьому 
значенні may та might можуть 
вільно заміняти один одного, 
однак might виражає більший 
ступінь сумніву або 
невпевненості, аніж may. 
May та might вживаються зі 
смисловими дієсловами в усіх 
формах інфінітиву в залежності 
від часу самої дії, вираженої 
смисловим дієсловом, та 
відношення її до граматичного 
часу в реченні.

Минулий час Теперішній час Майбутній час

Perfect / Perfect 

Continuous

Simple / 

Continuous

Виражається за 

допомогою

 інших способів

He may have written 

it.

Він, можливо, написав 

це.

He may write it.

Він, можливо, 

пише це.

He will probably write 

it

Він, можливо, напише 

це.

He might have been 

writing it for two 

days.

Він, мабуть, писав це 

протягом двох днів.

He might be 

writing it now.

Він, мабуть, пише 

це зараз.

I guess he will write it.

Я думаю (я припускаю), 

що він напише це.



You may think I don't like you, but it's not true. –
Можливо, ви думаєте, що ви мені не подобаєтесь, 
але це неправда.
He might be right. – Може бути, він й правий.
She may be reading my message now. – Мабуть, 
вона зараз читає моє повідомлення.
She might not be living in this village. – Можливо, 
вона не живе в цьому селищі зараз.
The age disparity may have been the cause of their 
disagreements. – Можливо, різниця у віці стала 
причиною їхніх розбіжностей.
She may have been living in England for several 
years as her English is perfect. – Може, вона жила в 
Англії декілька років, адже її англійська ідеальна. 
She said that the dress might be expensive. – Вона 
сказала, що сукня, мабуть, дорога. (узгодження 
часів)

Альтернативи May та Might
Модальні дієслова may та might в 
значенні дозволу використовуються тільки 
на позначення теперішнього часу або ж 
при узгодженні часів. Однак вони можуть 
вільно замінятися на конструкцію to be 
allowed to (мати дозвіл) для вираження 
дозволу в минулому та майбутньому часі.
I may be here. – Я можу (мені дозволено) 
знаходитися тут.
I am allowed to be here. – Мені дозволяється 
знаходитися тут.
I was allowed to be here. – Мені було 
дозволено знаходитися тут.
I will be allowed to be here. – Мені дозволять 
знаходитися тут.



Модальне дієслово may (might) в значенні 
дозволу або можливості певної дії може 
замінятися на can (could). Однак, may передає 
значення особистого дозволу, що був наданий 
мовцем або іншою особою. Модальне дієслово 
can має значення того, що дія може бути 
виконана через відсутність певних перешкод 
або ж правил. Тим не менш, в сучасній 
англійській мові такі відмінності у значенні 
часто нехтуються та не враховуються.
You may take this book. – Ти можеш взяти цю 
книгу.(я тобі дозволяю)
You can take this book. – Ти можеш взяти цю 
книгу.(тобі ніщо не заважає це зробити)

Модальне дієслово may в заперечній 
формі may not в значенні заборони 
може бути замінений на must not або 
ж do not.
Must not здебільшого вживається, 
коли забороняє щось робити не сам 
мовець, а певні правила або ж 
обставини.
Don't є менш категоричною формою 
заборони, аніж may not, і він більше 
виражає сильне прохання не робити 
чогось.
May I tell him about your problem? –
Можна я розповім йому про твою 
проблему?
No, you may not! – Ні, неможна! (я тобі не 
дозволяю)
May I tell him about your problem? –
Можна я розповім йому про твою 
проблему?



Modal verb Must

Модальне дієслово must – найбільш поширене з усіх модальних 
дієслів. 
Модальне дієслово must в залежності від значення вживається зі 
смисловими дієсловами у трьох формах інфінітиву: Simple Infinitive 
(перша форма дієслова), Continuous Infinitive та Perfect Infinitive. 
Вибір необхідної форми інфінітиву залежить від особливостей 
використання. Після must інфінітив дієслова завжди вживається без 
частки to.

Воно виражає упевненість в чомусь, але може також висловлювати 
необхідність, пораду або наполегливу рекомендацію. За значенням 
must схоже на інше модальне дієслово - have to.
Для заборони чого-небудь використовується must not (mustn’t).



Стверджувальне речення
Модальне дієслово must використовується в 
теперішньому часі для вираження необхідності, 
обов'язку з точки зору самого мовця або певного 
правила.
I must go now. It’s too late. – Я повинен піти зараз. Вже 
занадто пізно.
You must find a new secretary. – Ви повинні знайти нового 
секретаря.
He must earn money for his family. – Він повинен заробляти 
гроші для своєї родини.
Children must clean their room. – Діти повинні прибиратися у 
своїй кімнаті (загальне правило).
They must be careful with this man. – Вони повинні бути 
обачливими з цим чоловіком.



Модальне дієслово must з простим інфінітивом без to
смислового дієслова та підметом, що виражений 
займенником You виражає суворий наказ.
You must play with us. – Ви повинні грати з нами.
You must leave the room right now! – Залиште кімнату негайно.
You must listen to the teacher. – Ви повинні слухатися вчителя.

Модальне дієслово must може використовуватися для 
передачі емоційної поради мовця, який, однак, не 
обов'язково виконувати. Для вираження більш м'якої 
поради або обов'язку модальний must можна замінити 
на модальні дієслова should та ought to .
It’s an interesting book. You must read it. – Це дуже цікава книга. 
Ти обов'язково повинен її прочитати.
She’s a really nice girl. You must meet her. – Вона – гарна дівчина. 
Ти обов'язково повинен з нею зустрітися.



Заперечне речення
Модальне дієслово must в заперечній формі (must not) 
використовується для вираження суворої заборони робити 
щось.Такі речення перекладаються як «не можна», «не 
повинен», «заборонено». Після must в формі заперечення 
може використовуватися тільки простий інфінітив 
смислового дієслова.
I must hurry. I must not be late. – Мені треба поспішати. Мені не 
можна запізнюватись.
You must not walk on the grass. – (Вам) заборонено ходити по траві.
must not = mustn’t (скорочення)
You mustn’t speak here. – Вам не можна тут розмовляти.
Students mustn’t leave the classroom before the bell rings. –
Студентам не дозволяється полишати клас, доки не продзвенить 
дзвінок. 



Питальне речення
Модальне дієслово must утворює 
питальні речення без допомоги 
допоміжних дієслів. Він виноситься перед 
підметом або ж після питального слова. В 
питаннях після must використовується 
тільки форма простого інфінітиву 
смислових дієслів.
Must I do my homework? – Мені потрібно 
робити домашнє завдання?
Must they bring their documents? – Вони 
повинні принести документи?
When must we come back? – Коли нам 
потрібно повернутися?
Why must he do it himself? – Чому він повинен 
робити це сам?

Особливості вживання
Впевненість, можливість, припущення
Модальне дієслово must передає 
значення припущення, впевненості мовця 
в чомусь, що стосується теперішнього або 
минулого часів. Українською мовою такі 
речення перекладаються як «скоріше за 
все», «напевно», «вочевидь», «мабуть».
He must be at home now. – Він, мабуть, зараз 
вдома.
They must know his address. – Напевно, вони 
знають його адресу.
It must be difficult to pass this exam. – Вочевидь, 
здати цей екзамен - це складно.



Must з формою тривалого інфінітиву смислового дієслова 
(be + дієслово з закінченням ing) вказує на дію, що, 
можливо, відбувається в цей момент.
She must be staying at the seaside resort now. – Вона, скоріше за 
все, знаходиться на морському курорті зараз.
They must be playing tennis with their partners. – Вони, напевно, 
грають в теніс зі своїми партнерами.

Must у поєднанні з доконаним інфінітивом смислового 
дієслова (have + третя форма дієслова) вказує на дію, що, 
напевно, відбулася у минулому. Якщо такі речення 
перетворити, якщо це можливо, на Passive Voice 
(смислове дієслово у формі Passive Perfect Infinitive), то 
відтінок речення та його значення зберігаються.
She must have forgotten about her pie. – Вона, скоріше за все, 
забула про свій пиріг.
They must have flown earlier. – Вони, напевно, полетіли раніше.
They must have forgiven us. – Вони, напевно, вибачили нас.
We must have been forgiven. – Нам, напевно, пробачили. (Passive 
Voice)



Must ніколи не використовується з часткою not в заперечних 
реченнях для передачі значення впевненості. Для того, щоб утворити 
заперечне речення з модальним must зі значенням впевненості, 
використовуються заперечні префікси (un-, in-, im-, ir-) або ж слово 
never (ніколи).
They must have never read this book. – Вони, мабуть, ніколи не читали цю 
книгу.
He must be unfamiliar with this document. – Він, скоріше за все, не ознайомився 
з цим документом.

Для того, щоб виразити припущення стосовно майбутнього часу, 
використовуються прислівники probably (можливо) та evidently (вочевидь).
You must be tired now. – Ти, мабуть, стомлений зараз.
You will probably be tired after the gym. – Ти, напевно, будеш втомленим після 
тренажерного залу.
Для передачі в стверджувальних реченнях меншого ступеня впевненості у 
виконанні певної дії можна використовувати модальні дієслова should або 
may та might.
They might have never read this book. – Вони, можливо, ніколи не читали цю книгу.
He should be unfamiliar with this document. – Він, здається, не ознайомлений з цим 
документом.



Передача експресії
Модальне дієслово must може використовуватися для 
емоційного підкреслення почуттів мовця щодо інших осіб, 
наприклад, докір, злість, розпач, роздратування.
When we have a lot of work, they must forget about it. – Саме тоді, 
коли в нас так багато роботи, вони ось так просто взяли та й 
забули про це!
Now, when I’m in a difficult situation, they must kick me out of the house. 
– Зараз, коли я знаходжусь у скрутному становищі, їм спало на 
думку вигнати мене з дому.

Must чи Have to?
Модальне дієслово must використовується, коли розмова йде 
про необхідність або обов'язок щось зробити стосовно 
теперішнього часу, коли це усвідомлений вибір самої людини 
або ж певне правило.
Для того, щоб передати значення змушування, примушення 
або необхідності зробити щось через певні обставини, 
використовується модальна конструкція have to.
Children must clean their room. – Діти повинні прибиратися у своїй 
кімнаті (це правило).



Children have to clean their room. – Діти вимушені прибратися у своїй 
кімнаті (їх примусили).
Parents must punish their son. – Батьки повинні покарати свого сина. (так 
належить робити).
Parents have to punish their son. – Батькам доведеться покарати свого сина. 
(вони змушені будуть це зробити).
Модальне дієслово must використовується тільки у формі 
теперішнього часу и тільки на позначення дії в теперішньому часі 
(якщо must виражає значення необхідності щось зробити).

Модальне дієслово must використовується тільки у формі теперішнього часу и 
тільки на позначення дії в теперішньому часі (якщо must виражає значення 
необхідності щось зробити).
Для минулого та майбутнього часів використовується модальна конструкція 
have to в відповідній часовій формі, що в даному випадку може повністю 
заміняти собою модальний must.
You must play chess with your dad. – Ти повинен зіграти в шахи зі своїм батьком.
You had to play chess with your dad. – Ти повинен був зіграти в шахи зі своїм батьком.
You will have to play chess with your dad. – Ти повинен будеш зіграти в шахи зі своїм 
батьком.



She must go to the swimming pool with his relatives. – Вона повинна 
піти у басейн з його родичами.
She had to go to the swimming pool with his relatives. – Вона повинна 
була піти у басейн з його родичами.
She will have to go to the swimming pool with his relatives. – Вона 
повинна буде піти у басейн з його родичами.

Заборона та відсутність необхідності
Модальне дієслово must в заперечній формі (must not) передає 
значення суворої заборони щось робити. Коли треба сказати, що немає 
необхідності або необов'язково виконувати певну дію в теперішньому 
часі, то використовується дієслово need в заперечній формі (модальний -  
need not, смисловий - don’t need to) або ж заперечна форма конструкції 
have to (don’t have to).
Must I stay here? – Мені потрібно залишатися тут?
You must not be here! – Ви не повинні бути тут! (вам забороняється)
Must I stay here? – Мені потрібно залишатися тут?
You need not be here. – Вам не обов'язково знаходитися тут.
You don’t need to be here. – Вам не обов'язково знаходитися тут.
You don’t have to be here. – Вам не обов'язково знаходитися тут.
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